
 

 

 

REFERAT 

SHC - Team Økonomi 13-12-2022 
 

 

Referat af Udsatterådsmøde   

mandag den 21. november 2022 
på Rådhuset 

 
 

Tilstede: Susanne Strandkjær (SHC), Ole Hjuler (Blå Kors Pensionat), Helle Nees (SIND), 

Martin Schou (Socialpsykiatrien), Niels Mikkelsen (Café Paraplyen) kom under pkt. 3.3., Ole 

Nilsson (Café Paraplyen), Inge Jacobsen (Ældre Sagen Taastrup) og Sabah Abid (Byrådet) 

kommer under pkt. 3.1. 

 

Mødeleder: Erik Gøtze (mødeleder), (Perron 74) 

 

Sekretær: Tina Præst Nielsen 

 

Afbud: Mette Gagner (Mødrehjælpen), Sanne Graffe (Foreningen voldsramte kvinder),  Melis 

Aydin (Byrådet) og Nina Borum Nielsen (STRAX-huset/Perron 74) 

 

 

1. Godkendelse af dagsorden  

Det blev aftalt at behandle pkt. 3.2. opsamling efter landspanelmødet først, dernæst 3.1. den 

nationale hjemløseindsats og til sidst 3.3 Høje-Taastrup Kommunes hjemløseindsats   

  

Administrationen vil nemlig lægge op til, at Udsatterådet tænker med omkring kommunens 

kommende hjemløsestrategi og der giver det bedst mening, at rådet først har hørt Oles samt 

Eriks og Martins input.  

Dagsordenen blev godkendt med ovenstående ændring.  

  

2. Godkendelse af referat fra mødet den 29. august 2022  

Referatet blev godkendt.   

  

3. Tema-drøftelse: Hjemløseområdet  

  

3.2. Opsamling efter landspanelmødet den 28. oktober 2022 v. Erik og Martin med 

fokus på hjemløseområdet  

Erik orienterede om landspanelmødet i Odense, som var inddelt i to seancer. En del om hjem-

løse med oplæg og efterfølgende en del med debat om fællesskaber. Landspanelmødet er 2 

gange årligt, hvor man mødes med andre Udsatteråd? Det er en god måde at lære hinanden 

at kende, og opleve at et Udsatteråd er sammensat på mange forskellige måder. Der deltog 

ca. 80 deltagere for ca. 28 kommuner i landspanelmødet. Erik og Martin afsluttede med at 

sige, at det er spændende at møde de andre Udsatteråd og drøfte de relevante emner. Er der 

andre medlemmer af rådet, som vil med til landspanelmøderne, så opfordrede Erik sig til at 

sige til.    

  

3.1. Den nationale hjemløsereform v. Ole  

Ole præsenterede implementering af Hjemløseudspil fra Social- og Ældreministeriet. Rådet fik 

udleveret et print, som er vedhæftet referatet.   

  

Susanne fortalte om kommunens etablering af billige boliger. Det handler både om at bygge 

nye billige boliger og om at give huslejenedsættelse, så borgere kan bo i boligerne, selvom de 

som udgangspunkt er for dyre. Der er nationalt lagt op til nye tilskudsmuligheder, som gør, at 

huslejen kan blive billigere. Kommunen drøfter via rammeaftalen med boligorganisationerne 

også råderetten over de almene boliger. Der bliver bl.a. arbejdet på, at ungdomsboliger kan 

komme med under anvisningsaftalen på 25%.   
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Udsatterådet bad om et overblik over, hvad er der af boliger i Høje-Taastrup Kommune, og 

hvad det koster at bo i kommunen? Hvad ligger huslejeniveauet på? Hvordan kan vi hjælpe 

de udsatte ud fra denne viden.    

  

  

3.3. Høje-Taastrup Kommunes hjemløseindsats v. specialkonsulent Christine Bagge 

Petersen   

Christine startede med at reklamere for, at der er lavet en side på kommunens hjemmeside 

www.htk.dk omkring Fritid og fællesskaber, som hun vil anbefale rådet at kigge nærmere 

på.   

  

Christine holdt et oplæg, hvor hun bl.a. fortalte, at hvert 2. år tæller VIVE antallet af hjemløse 

i Danmark. Christine præsenterede tallene fra den seneste tælling, som blev foretaget i uge 6 

i 2022 for Udsatterådet. Tællingen laves hvert andet år i de lige år.   

  

Christine fortalte også Udsatterådet omkring Housing first – som er en evidensbaseret hel-

hedsorienteret tilgang hvor den hjemløse borger tilbydes en bolig og samtidig modtager den 

støtte, som borgeren har behov for - for at sikre en stabil livssituation. Derefter fulgte et 

overblik over de forskellige indsatser der er i dag i kommunen til borgere, før, under og efter 

hjemløshed.  

  

Udsatterådet blev herefter præsenteret for administrationens overvejelser omkring to temaer 

i en kommende hjemløsestrategi, som skal forelægges Socialudvalget til godkendelse i det 

nye år.   

  

1.For at kommunen lever op til Housing First princippet styrkes arbejdet med at sikre det 

nødvendige antal boliger. Det vil sige, at der vil være særligt fokus på udbuddet af boliger til 

den boligsociale anvisning.  

  

2. Derudover sætter Høje-Taastrup Kommune fokus på samarbejdet omkring de unge, f.eks. 

at støtte unge tidligere anbragte i overgangen til voksenlivet, som kan være med til at fore-

bygge unge i hjemløshed.  

  

Udsatterådet var positive overfor de to temaer, og var derudover optaget af, at strategien 

også indeholder et fokus på at forebygge hjemløshed, så borgerne ikke mister deres bolig 

f.eks. på grund af manglende betalingsevne.  

   

Udsatterådet takkede Christine for oplægget.    

  

4. Værdighedspolitikken   

Den reviderede værdighedspolitik er i høring med frist til høringssvar søndag den 20. novem-

ber 2022. Udsatterådet har afgivet et høringssvar med input fra Inge, som er sendt videre til 

Sundheds- og Omsorgscentret. Dette punkt handlede konkret om at komme med input til 

selve handleplanerne i værdighedspolitikken.   

 

Udsatterådet kom med følgende input:  

- Flere borgere kommer i egen bolig, nogle borgere er dog ikke egnet til egen bolig. Det soci-

ale samspil mangler i egen bolig. Hjælp i egen bolig er ikke nok i forhold til den sociale del. 

Det er svært at lukke op og komme ud og bede om hjælp, hvis man ikke har det godt.     

  

- Der blev nævnt, at Ældresagen har mange gode tilbud, hvordan kan der ske et samarbejde 

mellem de unge og de ældre? Der arrangeres besøgsven, gåmakker m.v., hvor man kan ses 

på tværs af generationer.   

  

- Ensomhed, hvad gør vi med den? Det er svært at finde løsninger.   

  

- Fokus på overgangen til udslusning til egen bolig. Der er mange, som ikke kan bede om 

hjælp. Hvilke erfaringer er der fra udslusning til egen bolig?   

  

- Ensomhed og relationskompetencer. Vi bygger til ensomhed med egen bolig. Alle burde 

være ”tvangsindlagt” til et fællesskab, så får man dækket de sociale behov. Der er også fokus 

på dette for ældre med boliger som er bygget op omkring fællesskab. 

   

http://www.htk.dk/
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- Mange er syge i egen bolig, da der ikke er plads på plejecentre. Evt. afholdelse af et seminar 

om, hvad man kunne komme frem til af løsningsforslag.   

  

5. Aktuelt nyt fra områderne   

- hvor Udsatterådsmedlemmerne har mulighed for at byde ind med relevant emner til drøf-

telse på selve mødet.  

  

Punktet udsættes til et andet møde.   

 

6. Godkendelse af Udsatterådets mødeplan 2023  

Udsatterådet godkendte mødeplanen for 2023.   

Hvis rådsmedlemmerne har interesse for, at af holde et ekstra møde, så skriv til Erik. Rådet 

har mulighed for at låne et mødelokale på rådhuset ved at skrive til Tina.    

  

7. Næste møde den 8. februar 2022  

Udsatterådet har tidligere ønsket et tema-møde vedr. skolevægring og voldsramte børn, hvor 

relevante politikerne inviteres med. Eventuelt med behov for opdeling til 2 møder.   

Udsatterådet vil gerne invitere formandskabet for Institutions- og Skoleudvalget Toke Elling 

og Emil Viskum med til mødet. Tanken er, et oplæg på ½ time, drøftelse og efterfølgende 

konklusion i Udsatterådet.   

  

Der blev aftalt et temamøde med oplæg omkring skolevægring. Administrationen planlægger 

dette. Punktet voldsramte børn afventer til et andet møde.   

 

8. Eventuelt  

Helle fortalte, at SIND oplever mange henvendelser omkring ensomhed i Hedehusene. SIND 

henviser som udgangspunkt til Café Paraplyen. Hun har bl.a. fået en henvendelse fra en bor-

ger, som ikke kunne få en besøgsven, da hun bor i Hedehusene. Borger evner ikke at tage 

det offentlige til f.eks. Café Paraplyen. SIND har lavet ”Sind nettet”, men Høje-Taastrup Kom-

mune er ikke med.   

 

Inge fortalte om et foredrag, som hun havde deltaget i, i Byrådssalen. Foredraget ”bevar mig 

vel”, handlede om demens som 50-årig, og hvordan yngre også kan blive angrebet af de-

mens.   

 


